

诺思洛普·弗莱/Northrop Frye

神力的语言

Words with Power

——“圣经与文学”研究续编
/Being a Second Study of
“The Bible and Literature”

吴持哲 译

社会科学文献出版社

Social Sciences Documentation Publishing House

著 者: [加]N. 弗莱

译 者 / 吴持哲

出 版 人 / 谢寿光

出 版 者 / 社会科学文献出版社

地 址 / 北京市东城区先晓胡同 10 号

邮政编码 / 100005

网 址 / <http://www.ssdph.com.cn>

责任部门 / 编辑中心

(010)65232637

项目经理 / 宋月华

文稿编辑 / 孙以年

责任校对 / 陈桂筠

责任印制 /

总 经 销 / 社会科学文献出版社发行部

(010)65139961 65139963

经 销 / 各地书店

读者服务 / 客户服务中心

(010)65285539

法律顾问 / 北京建元律师事务所

排 版 / 东远先行彩色图文中心

印 刷 /

开 本 / 毫米 1/32 开

印 张 /

字 数 / 千字

版 次 / 2004 年 10 月第 1 版

印 次 / 2004 年 10 月第 1 次印刷

书 号 / ISBN 7 - 80190 - 114 - 2/K · 042

定 价 / 元

本书如有破损、缺页、装订错误，
请与本社客户服务中心联系更换

版权所有 翻印必究

文学人类学论丛

学术顾问 饶宗颐 李亦园 乐黛云

主 编 叶舒宪

编委会 彭兆荣 萧 兵 徐新建 方 宁
庄孔韶 孙绍先 臧克和 吕 微
吴广平 王铭铭 王 杰 郑元者

主 办 中国文学人类学研究会
海南大学比较文学学科

我希望你能写一部书，说明语言的神力以及人们感情如何与语言形成密切关系的过程。

——S. T. 柯勒律治 1800 年 9 月

致 W. 戈德温的信

中英文内容提要

跨学科研究是 20 世纪国际比较文学乃至整个人文社会科学研究中发展迅猛而成就巨大的领域。本书从文学与人类学两大学科的相关与互动着眼，是国内国外第一部系统地专门研讨文学与人类学的跨学科关系的理论专题著述。由于涉及面广，需要的资料范围大，本选题具有较高难度和开拓性意义。它的提出和完成对于文学研究如何解决“学科危机”，如何适应知识全球化的需求而展开自身的知识创新，具有及时的借鉴意义。对于方兴未艾的中国文学人类学研究潮流具有承前启后的理论指导意义。

本书把握住人类学与知识全球化、后现代认识论的关系，从人类学与文学的相互作用这个新角度着眼，透析出 20 世纪文学创作观念变革与文学研究的范式革新的一个重要学术思想动力。在文学创作方面，梳理了“文化他者”的发现如何激发出“人类学想象”，体现在从超现实主义到魔幻现实主义的整个 20 世纪文学发展之中；在文学理论批评方面，梳理出西方文学人类学的 5 大方法流派，逐一加以辨析；以及“文化”概念对人文社会科学的再整合作用；并对其代表人物弗莱的理论遗产进行全面剖析；对人类学

知识与文学研究的最佳结合点——神话学做了点面结合的示范性阐述；结合神话学传播中国的过程，论述和总结文学人类学研究的中国本土化实践经验，特别是“三重证据法”的提出，为文学人类学的理论建构和研究的拓展提供了前瞻性的见解。

本书的学术价值主要体现于以下三个方面：

1. 文学人类学研究在我国新时期以来已有近 20 年的发展，其对文学研究观念与范式革新的积极促进作用是有目共睹的。有专家学者甚至认为它将代表比较文学中国学派的一个方向。但迄今还没有全面系统的理论总结性论述。本书填补这一空缺，从史论结合、中外结合的角度梳理文学与人类学的关系，为跨学科研究的发展提出具有知识创新意义的理论方案和操作策略（包括个案分析演示），对于这一方面的教学和研究将发挥指导和借鉴作用。

2. 从人类文学经验整合与世界公民培养方面，提出对文学的人类学价值的重估。对 20 世纪后期日益明显的重要学术趋势——从学科界限分明的文学研究发展为破学科的文化研究，做出学理性阐释，从知识全球化的大背景上说明：文化研究是适应知识重新整合的时代需求的必然现象。这对于解决长期困扰学界的争议，以及回应各种“文学危机论”和比较文学学科危机论，有直接的理论贡献。

3. 本书的资料准备历时十余年，为从整体上把握文学人类学的发展，作者先后到英、美、加、澳的各大图书馆收集了大量英文新资料。书中引用和参考的近百种西文和日文文献绝大部分没有中译本（文），其中不少都是由笔者首次引入汉语学术界的，对于沟通中外学术思想，让我国的文学人类学研究同国际学术潮流对话与接轨，提升中国人文研究的视野和水准，具有积极的作用。

本书的现实意义在于，从宏观上，为引导文学人类学的教学与研究，提供迄今最翔实的理论参照；从微观上，对如何具体掌握和应用文学人类学研究范式与方法，具有示范作用。

本书第一章以单篇论文发表后，先后有《光明日报》《文汇报》《文艺报》《文学报》等多家学术媒体摘转或报道，收入北京大学出版社出版的《全球化与文化：西方与中国》一书，并获《文学评论》2002年度杰出论文提名。本书第二章，第六章2节，第八章3节以单篇发表后分别被《中国社会科学文摘》2002年第2、4、6期转载，表明其中的学术创新观点已经在学界引起关注和反响，这是本课题现实意义和社会效益的直接体现。

引言

文学是“人学”。

这是文学家高尔基曾用过的比喻，现已传为文学界的名言。文学爱好者和专业的师生对此都非常熟悉。

还有一门同样以人为对象的学问，文学爱好者不太熟悉。那就是人类学。

“人类学是人的科学”^①。这是著名人类学家克鲁伯（A. L. Kroeber）在他的专业教科书《人类学》第一章第一节写下的第一句话。

人学与人的科学，用字虽有繁简之别，但从常识判断，大致可以看成同义语。将这两个理论命题放在一起，人们自然会产生疑问：文学与人类学这两门人的学问之间，在其对象上有怎样的相关性？在内容范围上有哪些重合点？在视角和方法上又会有怎样的外在与内在联系？二者的联系是如何开始的，又将以何种方式延续下去？

当初，也就是20世纪的早期，高尔基和克鲁伯分别讲出他们的名言时，上述的学科关联性问题还没有明确出现。文学圈子里的人只是在比喻的意义上理解高尔基的“文学

^① A. L. Kroeber, *Anthropology*, New York: Harcourt, Brace and Company, 1923, p. 1.

人学”说，并且津津乐道。克鲁伯在他的教科书里只注意区别了作为晚生的“人的科学”的人类学与其他研究人的学科（如生理学、医学）、其他研究人的作品（works）的学科（如政治史、经济学、文学批评和艺术史）之间的差异，因为他的目的是要说明人类学的特性所在。至于学科关联性，他只是一笔带过：“肯定有确实的和可探究的关联。”仅此而已。当年的人类学尚处在初出茅庐阶段，为了争取它在大学课堂上的合法地位，人类学家们所要强调的当然是学科的独立和特殊的一面。

到了 20 世纪后期，在无情的市场社会和新兴媒体的双重夹击下，作为“人学”的文学逐渐失去了往昔的神圣性和号召力，遇到前所未有的生存危机，甚至出现“文学已死”的呼声。而作为“人的科学”的人类学却在学科危机中杀出一条生路，以其特有的核心范畴“文化”为媒介，给包括文学在内的所有人文、社会科学学科带来广泛的影响。在这种影响之下，文学与人类学的关联性受到空前的关注，我们不仅很容易看到诸如“文学与人类学”或“人类学与文学”之类的学术研讨会和著作名称^①，而且还名正言顺地出现了“文学人类学”和“人类学诗学”（详见本书第四章）这样的科际嫁接或跨学科转基因杂交的新名目。此类迹象的日渐增长，似乎清楚地预示着传统的文学创作、文学理论和文学批评都在面临着一种可能的变化格局。

本书尝试较为系统地梳理文学与人类学两大学科之间产生的互动、交叉和理论创新的主要线索，描述在这个重叠的边缘地带所滋生的新的理论与视角的变化轨迹，回顾

① P. A. Dennis and W. Aycock ed., *Literature and Anthropology*, Texas Tech University Press, 1989.

文学人类学研究在过去一个世纪中取得的进展与成绩，展望它在知识全球化时代的科际整合与重构中的发展前景。期望能够对“后文学时代”的文学研究和文化研究方法提供一些可资借鉴的经验和背景资料，为拓展我们的人文视野和重塑我们的文化与学术身份提供某种参照。

Literature and Anthropology : Literary Studies in the Age of Knowledge Globalization

Ye Shuxian

Abstraction

Within the international comparative literature study and the whole area of social science and humanities, cross-cultural study is the most significant realm, which achieve the great impetuous development in 20th century. With the prospective of the correlation and interaction between literature and anthropology, this paper is the first systematically monograph both in domestic and abroad dedicated to discuss the relationship between literature and anthropology. Because of the huge range of study it involved and great amount of material it concerned, there are many difficulties and innovative significant in selecting the topic. And the questions being raised and the completion it achieved would effect the resolution on the “subject crisis”, and the problem that how can we innovate in our own intellectual develop-

ment to accommodate ourselves to the knowledge globalization. And also it formed a connecting link between the preceding and the following to the Chinese anthropological study of literature which is in the ascendant right now.

Grasping the relationship between anthropology and globalization, post-modern epistemology and with a view to the new prospective of the interaction of anthropology and literature, this paper intent to exploit the evolvement of 20th century's literature production and the innovation of the canon of literary study so as to search the impetus to the intellectual thought. And as to the literary creation aspect, this paper illustrated the discovery of the "cultural others" stimulate the "anthropological imagination" through the whole 20th century's literature development, from surrealism to magic realism. This paper also analysis the five main genres in the western anthropological literature theory and how the concept of "culture" reintegrated the humanities and social science. And there is also a general analysis to the representative figure in this field—Northrop Frye. Furthermore the paper also demonstrated comprehensively on the study of mythology that combined the anthropological perspective and the literary study. With a view on the process of the importation of mythology to China, the author discuss the practice of the maintaining the indigenous characteristic in anthropological literature study, which inspire the further possible expansive space.

The main academic value of this paper could be sumed as follows:

1. Literary anthropology have been developed in China for almost twenty years, which obviously play a positive role in changing the concept of literary study and the innovation of the new genre. Some authoritative scholars even believe it will represent a new orientation in Chinese school of comparative literature. But until now, there has been no general systematical theory in this field of study. I believe this paper will fill up this vacancy because it combined the historical materials with theory, integrate the western theory into Chinese thought and comprehend the relationship between literature and anthropology. Therefore it provide an innovative theoretical project as well as an operative strategy on the development of cross—cultural study (including the case analysis). It will make contribution on teaching and researching in this field of study.

2. This paper initiate the reevaluation on the anthropology of literature study with the purpose to integrate the literature experience into anthropology and to cultivate ourselves as universal citizens. The intention to break the boundaries between literary study and other field of study and integrate literary study into cultural study is an evident important trend in the later 20th century. This paper will explicitly interpret this issue based on the general globalization background; cultural study is an inevitable consequence since it accommodated this age of knowledge re—integration. So it can give an answer to all kinds of theories of “literature crisis” and the crisis of comparative literature.

3. The material used in this paper is the outcome of my

collecting work and preparation for over ten years. To have a general grasp in the development of literary anthropology, the author had been to English, America, Canada and Australia to find a great amount of original new materials. Most of the articles or publications I quoted in the paper have no Chinese translation yet and many of them are for the first time being introduced by the author, which will for certain enhance the academic idea communication between China and the west and joint our literary anthropology study with the international intellectual trend to promote the level of our academic research and expand our intellectual view.

Generally speaking, this paper will provide the full and accurate theoretical reference both in teaching as well as research. In a narrow sense, the paper will lead the way to concretely grasp and imply the genre and method of literary anthropological study.

The first chapter of this book have been published and quoted by many journals and papers such as “Guangming Daily”, “Wenhui” and “Wenyi” and the same article was honored with the Most Preeminent Dissertation in “Literary Review” in the year 2002. And the second chapter, the second section of the six chapter, the third section of the eighth chapter are re-published respectively by “Chinese Social Science Reading (中国社会科学文摘)” (2002, 2-4-6) Many attentions have been arose on some of the intellectual innovative ideas involved in this book which is a good indication of social benefit.

目 录

中英文内容提要	1
引言	1
第一章 知识全球化与人类学的兴起	4
一 人类意识的形成与人类学的诞生	4
二 人类学与知识全球化进程	8
三 知识全球化、“跨文化生存”与本土再阐释 ...	12
第二章 人类学与后现代认识论	19
一 文化趋同时代的求异思维	19
二 新人类与德勒兹的后现代哲学	27
三 他者是一种可能的世界	31
四 地方性知识	32
第三章 20 世纪的文学与人类学互动	40
一 超现实主义与“文化并置”	40
二 发现原始思维与认同原始文化	42
三 反叛现代性与灵魂治疗	54
四 后现代主义的原始向度	58

五	文化他者与“人类学想象”	61
六	从文学到人类学	71
七	从人类学到文学	76
第四章	20 世纪的人类学与文学批评互动	87
一	文学批评家的“文学人类学”	88
二	文化诗学：新历史主义的文化批评	95
三	人类学家的“文学人类学”	98
四	文化主体性与“人类学诗学”	104
五	口传文化与“民族志诗学”	115
第五章	弗莱的文学人类学思想	122
一	弗莱：从比较文学到文学人类学	122
二	解剖《批评的解剖》：文学总体观	128
三	弗莱的文学总体观与人类学	133
四	弗莱与文化相对主义	142
五	弗莱与新历史主义	146
六	弗莱在文化研究中的位置	151
第六章	后文学时代的文学研究	155
一	“文化”概念的破学科效应	155
二	“文化”概念的学科整合效应	159
三	从比较文学到比较文化：文学人类学的可能性	172
四	比较文学如何通向文学人类学	174
五	比较作为文化对话的一种形式	178
六	后殖民时代多元对话与人类文学经验的整合	182

七	从本土话语到世界话语	187
第七章	神话学：文学与人类学的交叉点	193
一	神话与“迷思”	194
二	神话的意蕴：神人关系	199
三	神话学的起源	206
四	现代神话学的解读流派	211
第八章	文学人类学研究在中国	224
一	神话学的引入与文学观的拓展（上）	224
二	神话学的引入与文学观的拓展（下）	232
三	三重证据：知识全球化时代的文学研究	244
四	当代文学人类学研究的本土实践	256
	主要参考书目	267
	后记	275